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A l’atenció del director d'infermeria de l'Hospital Universitari Joan XXIII el Sr.Jesus Esteve i el director de 

personal el Sr. Felipe Vallina. 

 

En primer lloc, ens posem en contacte amb vostès després de conèixer que s’ha reduït la plantilla en el torn 

de nit concretament minvant de cinc infermeres assistencials a quatre i com a conseqüència directa 

augmentant la ràtio de pacients per infermera, les plantes hospitalàries afectades són les següents: la 

cinquena C i la sisena C. 

 

Des del nostre sindicat Unió d’Infermeres de Catalunya volem traslladar la nostra preocupació envers a 

aquestes professionals i posar èmfasi en dades bibliogràfiques que avalen que el fet de portar un major 

número de pacients implica més riscos, efectes adversos i complicacions en el procés assistencial, 

incrementat la mortalitat i la morbiditat, aleshores, la prioritat ha de ser sempre dirigida a una atenció 

sanitària de qualitat, mantenint unes condicions òptimes de seguretat assistencial, per tant augmentar la ràtio 

de pacients per infermera està en detriment d’això. 

 

Sens dubte per garantir una continuïtat de qualitat en els cuidatges d’infermeria s’ha de mantenir la mateixa 

ràtio pacient infermera per torn, a més el torn de nit no gaudeix d’una disminució constatable de càrregues 

de treball que justifiquen l’augment de la ràtio. Així doncs treure una infermera assistencial en el torn de nit 

derivarà en una sobrecàrrega assistencial que en tot cas té un efecte directe en el personal d’infermeria amb 

conseqüències negatives sobre la seva salut, com per exemple, patir el síndrome de Burnout, ansietat, fatiga, 

estrès... és necessari i demanem invertir recursos en el cuidatge de les treballadores per garantir uns mínims 

de qualitat del col·lectiu d’infermeria amb la intenció d’evitar l’elevada pressió assistencial diària i a la llarga 

per prevenir la fugida de les infermeres,  fet que lamentablement s’està produint en els últims anys en el 

nostre hospital. 

 

Tot seguit dir també que reduir la plantilla de les infermeres farà que problemes ja solventats tornin a 

plantejar-se, altrament com la sobrecàrrega de treball a les sis del matí coincidint amb l’extracció de les 

analítiques urgents i de rutina. 

 

Per tot lo exposat sol·licitem saber quins són els motius pels que s’ha decidit des de direcció treure la 

cinquena infermera del torn de nit en la plantilla d’aquestes plantes, deixem per escrit el nostre total desacord 

i demanem que es torni a la ràtio de deu pacients per infermera i després de tot que actualment  no hi hagi 

una protecció d’una llei regulada de les ràtios d’infermeria a les plantes hospitalàries no sigui una situació de 

vulnerabilitat del col·lectiu d’infermeria en el nostre hospital. 

 

Finalment, en la planta de la cinquena C, es va arribar a un acord amb direcció d’infermeria donat que és 

habitual tenir un pacient amb respirador mecànic invasiu, el tracte establert va ser que es mantindrien cinc 

infermeres en tots els torns per pal·liar la sobrecàrrega assistencial que un pacient d’aquestes 

característiques implica, puntualitzar que un pacient de tanta complexitat no hauria de ser atès en una planta 

hospitalària i que encara augmentant la ràtio a cinc infermeres es insuficient per donar uns cuidatges 

adequats i garantir la seguretat d’aquest tipus de pacient. 

 

Atentament. 
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Tarragona,  6  de Juny del 2023 

 

 


